
 

 

 
 

ZÁPIS 
 
 
 
z jednání VRPKO, které se uskutečnilo dne 10. 2. 2023 od 10,00, online formou v aplikaci 
MS Teams. 
Přítomní: Mareš, Konrád, Janoš, Poborská, Strnad, Milerski, Hošek (ověření provedli 
Hošek a Janoš) 
Host: Kováč, Hrdlička 
 
 
Program: 

1. Úvod. 
2. Výpočet PH u lacaune, společné hledání řešení s klubem lacaune. 
3. Projednání návrhů změn v ŠP  - texel, kamerunská ovce a další.  
4. Projednání žádostí o výjimky – OU beran p. Meduny.  
5. Různé. 
6. Diskuse. 
7. Závěr. 
 

Ad 1) Přihlášené přivítal Ing. Hošek, referoval o proběhlých klubových schůzích a 
zápisech, které z nich obdržel. Ke společnému jednání s VRPKO pozval členy klubu 
lacaune, část se omluvila, online se přihlásil pan Michal Hrdlička. 
 
Ad 2) Dr. Milerski shrnul v bodech problematiku šlechtění a výpočtu PH u plemene 
lacaune v ČR: 
Problém 1: 

- plemenní berani z dovozu nemají informace o užitkovosti dcer, jejich RCPH je 
aktuálně 96,017 

- s Plemdatem bude dojednáno dosazení průměru za dva ročníky (RCPH 104,2) 
- výhled – přepočet RPH dle klouzavé báze 2 ročníků u všech plemen 

Problém 2- dle RPH rodičů: 
- otec/2 + matka/2 – výhoda pro prověřené berany – zlepšovatele, horší pro 

dovozové plemeníky. 
- RPH 50 + matka /2 – jde spíš o výběr matek beranů 

 
Dle slov p. Hrdličky chtějí chovatelé lacaune pokračovat v dosavadním systému – 
nakupovat berany v zahraničí a vyprodukované plemenné beránky prodávat zejména do 
zahraničí. Do katalogů NT si přejí mimo maximální laktace matky berana přidat hodnotu 
směrodatné odchylky pro mléko, aby se kupci lépe orientovali v RCPH beranů (1 Sx je 
42,5 kg mléka). 
Dojde k úpravě termínu výpočtu PH dojených ovcí z 31. 10. na dřívější. Přepočítávat se 
budou dva ročníky jehňat a bude využit vzorec RPH otec+matka/2. 
Změny na Plemdatu projednají do RPKO Ing. Konrád a Dr. Milerski. 
 
P. Michal Hrdlička se ze schůzky odhlásil v 11,10. 



 

 

Ad 3) VRPKO projednal požadované změny v ŠP, které došli od klubů. 
Kamerunská ovce – úprava stobodového systému hodnocení, místo vlny srst, nově bude 
hodnocení (max. body/ koeficient): plodnost 15/5; přírůstek 20/4; srst 20/4; osvalení 
20/4, exteriér 25/5. 
Tato změna si vyžádá i změnu v programu šlechtitelů. Do barevných rázů byl přidán i ten 
s pálením. Hodnotitelé se sejdou 11. 11. na NT v Sedlčanech, kde proběhne školení na 
sjednocení hodnocení nejenom kamerunských ovcí. 
Ouessantská ovce- změna v hodnocení plodnosti na 1-5 bodů, koeficient 6, max. bodů je 
30.  
Upravuje se i v ŠP počet bahnic ve stádě pro produkci plemenných beranů z 10 na 5, 
(každoročně potvrzuje RPKO). 
Klub dále požaduje bonitovat jehnice v 5. měsících a aby neměly víc než 43 cm 
v kohoutku. VRPKO na prosincové schůzi zamítl, nyní proběhlo jmenovitě hlasování: Pro 
změnu věku hodnocení: Mareš, Milerski, Konrád, Janoš a Hošek, Proti: Poborská, Strnad. 
Texel – změny ve standardu – přesnější charakteristika barevných skvrnek aj., dle zápisu 
ze schůze klubu. 
Všechny změny do ŠP zapracuje Ing. Konrád. 
 
Ad 4) Žádost o výjimku p. Meduny byla schválena. 
 
Ad 5 a 6) 
Garantem genových rezerv za ovce valašské a šumavské byl VRPKO do Rady genových 
zdrojů navržen na další funkční období Dr. Michal Milerski. 
  
VRPKO diskutoval o možnostech řešení vyřazení testování maedi-visny z každoroční 
státem placené MKZNV. Nyní se bude kontrolovat jednou za tři roky, výboru se to zdá 
málo a nebezpečné. Na řešení se výbor neshodnul. 
 
Ing. Konrád přednesl nový ceník PK za klasifikaci zápisy do PK a za vystavení 
zootechnických osvědčení, schválený na spolkové radě dne 8. 2. 2023. 
Dále informoval o změnách v dotacích na genové zdroje. 
 
V roce 2023 je potřeba začít pracovat na novém programu pro šlechtění, ve spolupráci 
s ČMSCH a.s. 
 
VRPKO navrhnul hodnotitele na NT. 
 
Ad 7) Ing. Hošek poděkoval přítomným za jejich příspěvky a v 15,10 jednání ukončil. 
 
 

Zapsal                                                                                                         Ing. Martin Hošek, Ph.D. 
                                                                                                                          Předseda RPKO 


